
PROTOKÓŁ 

posiedzenia Rady Dydaktycznej Wydziału „Artes Liberales” UW 

w dniu 7 marca 2024 r. 

 

Posiedzenie otworzył Przewodniczący Rady Dydaktycznej (Kierownik Jednostki Dydaktycznej 
Wydziału „Artes Liberales”, Prodziekan Wydziału „Artes Liberales” ds. Studenckich) dr hab. 
Przemysław Kordos. 

 

Porządek obrad (przesłany uprzednio pocztą elektroniczną): 

 
1. Przyjęcie porządku obrad 
2. Dyskusja i głosowanie nad propozycją rozszerzenia zasad dyplomowania na kierunku ISSC 
3. Dyskusja na możliwością wprowadzenia maksymalnej liczby punktów ECTS podlegającej 
ekwiwalentyzacji 
4. Dyskusja i głosowanie nad ewaluacją egzaminowania na kierunku filologia nowogrecka 
5. Wyznaczenie terminów kolejnych posiedzeń Rady Dydaktycznej 
6. Sprawy bieżące i wolne wnioski 

 
 
 
Ad pkt 1. 
 
 Przewodniczący dr hab. Przemysław Kordos rozpoczął od przekazania informacji o wykreśleniu 
z porządku obrad punktu nr 4, dotyczącego ewaluacji egzaminowania na kierunku filologia 
nowogrecka. Jako powód podał brak raportu, zobowiązał się również do jego przekazania członkom 
Rady Dydaktycznej w najbliższym czasie. Zapowiedział też głosowanie obiegowe w kwestii tego 
raportu, oraz protokołu z ostatniego posiedzenia Rady Dydaktycznej. Poinformował, że aktualnie na 
kierunku filologia nowogrecka powstaje raport dla PKA, który powinien zostać stworzony do 18 marca. 
Częścią tego procesu jest ewaluacja egzaminowania. 
 
 Przewodniczący dr hab. Przemysław Kordos zaproponował również przesunięcie punktu nr 2 
porządku obrad, dotyczącego rozszerzenia zasad dyplomowania na kierunku Interdisciplinary Studies 
on Social Change: Mediterranean and Other European Borderlands, na koniec posiedzenia. Jako 
powód podał brak możliwości wcześniejszego dołączenia do obrad przez prof. Magdalenę Lesińską, 
która ma przedstawić założenia proponowanych zmian.  
 
 Przeprowadzone zostało jawne głosowanie, w którym zmieniony porządek obrad Rady 
Dydaktycznej Wydziału „Artes Liberales” w dniu 7 marca 2024r. został przyjęty jednogłośnie. 
 
 
Ad pkt 3. 
 
 Przewodniczący dr hab. Przemysław Kordos poddał pod dyskusję kwestię zgłaszaną przez 
opiekunów lat: dr. Przemysława Kanieckiego, oraz dr. Ewę Janion. Chodzi o ewentualność ustalenia 
górnej granicy punktów ECTS, możliwych do przepisania w celu zaliczenia fragmentu naszego 



programu innym programem studiów. Przypomniał, że nie ma problemów z przepisywaniem 
przedmiotów żetonowanych, które są niejako współdzielone przez wszystkie kierunki studiów, jak na 
przykład POWI, BHP, WF, lektoraty, oraz przedmioty typu OGUN. Problem zaczyna się wtedy, kiedy 
studenci proszą o uznanie fragmentu innych studiów, za fragment studiów naszych. Istnieje przepis 
regulaminowy, który mówi, że jeden przedmiot może stanowić podstawę do zaliczenia jednego 
kierunku studiów. Oznacza to, że jeśli ktoś zrealizował więcej przedmiotów na innym kierunku 
studiów, albo nie skończył innego kierunku studiów i przeniósł się do nas, automatycznie ma parę 
przedmiotów, które zaliczył i które nie stanowiły budulca do przyszłego dyplomu. Wówczas otwiera 
się furtka do ich przepisywania. W sytuacjach ekstremalnych student może wystąpić o bardzo duży 
udział przedmiotów zewnętrznych i wówczas pojawia się dylemat, na ile studiowanie gdzie indziej 
może zostać na podstawie podobieństwa sylabusów i efektów uczenia się uznane za fragment naszego 
programu. Rozwiązanie istniejące przed pojawieniem się obowiązującego Regulaminu Studiów na 
Uniwersytecie Warszawskim, kiedy na każdym kierunku studiów były tzw. zasady szczegółowe – 
obecnie zasady szczegółowe zastąpione są przez rozporządzenia Rady Dydaktycznej – przewidywało 
sztywny limit, dotyczący wszystkich naszych kierunków, ustalony na 30 punktów ECTS. Stąd powstała 
prośba o zastanowienie się, czy takiego limitu nie wprowadzić ponownie, tak aby w przypadku uznania 
ekwiwalentyzacji pewnych przedmiotów, maksymalną liczbą punktów ECTS do przepisania w ramach 
jednego kierunku było na przykład 30.  
 

Dr Ewa Janion uznała przyjęcie określonej liczby punktów za dobre rozwiązanie, stanowiące 
punkt odniesienia dla studentów, tak aby uniknąć podań o przepisywanie całych lat studiów na innych 
kierunkach. Przywołała również paragraf 5., punkt 4. Regulaminu Studiów na Uniwersytecie 
Warszawskim, zgodnie z którym Rada Dydaktyczna ustala maksymalną liczbę przedmiotów 
równoważnych, lub punktów ECTS uzyskanych z zaliczenia przedmiotów równoważnych.  
 
 Przewodniczący dr hab. Przemysław Kordos uznał, że w tej sytuacji przepis powinien zostać 
stworzony. Zadał pytanie, czy przyjęcie 30 punktów ECTS będzie według członków Rady Dydaktycznej 
właściwe. 
 
 Dr hab. Jan Ciechanowski uznał to za bardzo dobry pomysł. 
 
 Prof. dr hab. Małgorzata Borowska zadała na czacie pytanie, czy nie można zindywidualizować 
ilości punktów w zależności od kierunku studiów i ewentualnie przedmiotów. 
 
 Przewodniczący dr hab. Przemysław Kordos zaproponował przyjęcie zasady ogólnej, 30 
punktów ECTS, oraz sprawdzenie jak takie rozwiązanie będzie funkcjonować. Dodał, że na kierunku 
filologia nowogrecka raczej nie ma tego typu sytuacji, praktycznie wszystkie wnioski dotyczą kierunku 
artes liberales. Ponadto, stary przepis działał i przez to stanowi rodzaj pewnego wyznacznika. 
 
 Przewodniczący dr hab. Przemysław Kordos zaproponował podjęcie rozporządzenia. 
Przeprowadzone zostało jawne głosowanie, w którym przyjęto opublikowanie uchwały Rady 
Dydaktycznej w sprawie określenia maksymalnej liczby punktów ECTS uzyskanych z zaliczenia 
przedmiotów równoważnych, które są podstawą do zaliczenia programu studiów na kierunkach 
organizowanych przez Wydział „Artes Liberales”. Maksymalna liczba punktów ECTS uzyskanych z 
zaliczenia przedmiotów równoważnych, które mogą być podstawą do zaliczenia programu studiów na 
kierunkach organizowanych przez Wydział „Artes Liberales” została ustalona na 30. 
 
  
 



Ad pkt 5. 
 
 Przewodniczący dr hab. Przemysław Kordos przeszedł do kwestii wyznaczenia terminów 
kolejnych posiedzeń Rady Dydaktycznej, które w porozumieniu dr. hab. Robertem Sucharskim prof. 
UW zostały ustalone na następujące dni: 18 kwietnia 2024, 16 maja 2024, 13 czerwca 2024, oraz 5 
września 2024. Posiedzenia odbywać się będą o godzinie 11:30. Przewodniczący dr hab. Przemysław 
Kordos zarezerwował sobie również możliwość uruchomienia co pewien czas głosowań obiegowych.  
 
  
Ad pkt 6. 
  
 Przewodniczący dr hab. Przemysław Kordos poinformował o planowanych imprezach 
organizowanych przez studentów. Najbliższa, to tzw. impreza oskarowa, kiedy studenci spotykają się 
na Wydziale i wspólnie oglądają transmisję z wręczenia Oskarów. W tym roku opiekę nad studentami 
sprawował będzie mgr Adam Cichoń. Szykują się też daleko większe przedsięwzięcia, dwa z nich w 
maju.  

Pierwsze organizowane będzie przez Koło Naukowe Badania Gier „Alea”. Zrzeszeni tam 
studenci mają pomysł, aby w terminie Juwenaliów zorganizować własne święto związane z grami i 
wrócić do przedpandemicznego zwyczaju tzw. gronaliów. Polegają one na tym, że w różnych 
pomieszczeniach willi przy ul. Dobrej 72, będzie można grać w różne gry. Będzie sala, gdzie będzie 
można wypożyczyć gry planszowe i karciane, w przeszłości tytułów do wypożyczenia bywało po 100. 
Będzie również sala wirtualna, gdzie będzie można zakosztować radości światów wirtualnych z 
użyciem gogli, oraz zapewne rękawic haptycznych. Planowana jest też sala, gdzie będą rozgrywane 
tzw. LARP-y, czyli gry role-play w czasie rzeczywistym i odpowiednich strojach. Będzie też cykl 
wykładów i seminariów z ludźmi ze świata gier. Przewodniczący dr hab. Przemysław Kordos dodał, że 
całe przedsięwzięcie chciałby wesprzeć Komisją „Światy wyobrażone”, która również częściowo 
zajmuje się grami i może wspomóc studentów w zapraszaniu gości. W szczególności planowane jest 
wsparcie części naukowo-badawczej, tak aby studenci mieli okazję poznać groznawców z innych 
miejsc. Przypomniał, iż Warszawa jest najsłabiej rozwiniętym centrum groznawstwa w Polsce, jest co 
najmniej 5 innych, które jak dotąd wyprzedzają nas o wiele długości.  

 
Kolejną majową imprezą, będzie powtórzenie festiwalu pod koniec miesiąca. W tym 

przypadku ciągle jeszcze trwają rozmowy i negocjacje. Tak jak w zeszłym roku, jest plan przygotowania 
spektaklu, zorganizowania różnych wydarzeń artystycznych, jak również spotkań z różnymi 
interesującymi ludźmi. 

 
Przewodniczący dr hab. Przemysław Kordos poinformował, że w tym roku po raz pierwszy 

Rektorat przyznał wszystkim Wydziałom fundusze na doposażenie przestrzeni studenckich. Wydział 
„Artes Liberales” otrzymał fundusze w wysokości około 14,500 PLN, jak również katalog rzeczy, które 
za te pieniądze mogą zostać zakupione. Są to meble, urządzenia typu kuchenka mikrofalowa, gry 
planszowe, komputery, monitory, czy też konsole do gier. Samorząd studencki zastanawia się 
aktualnie nad swoją propozycją wykorzystania przyznanych środków. Przestrzeń studencka dostępna 
jest przy ul. Dobrej 72 i tam może ona zostać doposażona natychmiast. Z kolei przy ul. Nowy Świat 69 
brakuje takiej przestrzeni i od kilku tygodni prowadzone są na ten temat rozmowy ze studentami, aby 
takie miejsce zorganizować.   

 
Przewodniczący dr hab. Przemysław Kordos przekazał informację o skutecznym przebiegu 

reformy studiów drugiego stopnia na kierunku kulturoznawstwo-cywilizacja śródziemnomorska, który 
obecnie nazywa się kultury śródziemnomorza. Rozpoczął się proces obsady zajęć, częściowo nowych. 



Dr Michał Kucharski rozpoczął również prace nad nową stroną internetową, stanowiącą platformę 
promocji tego kierunku, która fizycznie rozpocznie się podczas Dnia Otwartego. Ponadto, prawie 
gotowa jest nowa strona filologii nowogreckiej, która aktualnie jest u testerów. 
 
 Przewodniczący dr hab. Przemysław Kordos poruszył kwestię kierunku Migration Studies and 
New Societies. Zajęcia w Warszawie rozpoczęły się wraz z początkiem semestru. Przyjechało 18 osób, 
w większości narodowości włoskiej, które przez pierwszy semestr studiowały w Mediolanie. 
 
 Wobec braku wolnych wniosków Przewodniczący dr hab. Przemysław Kordos przeszedł do 
kolejnego punktu posiedzenia. 
 
 
Ad pkt 2.  
 
 Przewodniczący dr hab. Przemysław Kordos przeszedł do kwestii rozszerzenia zasad 
dyplomowania na kierunku ISSC. Na wstępie podziękował za obecność dr. Pawłowi Wojtasowi, który 
jest koordynatorem studiów drugiego stopnia na kierunku artes liberales i dołączył do posiedzenia w 
związku z wcześniejszymi rozmowami dotyczącymi ewentualnego rozszerzenia zasad dyplomowania 
na innych kierunkach. Ze strony seminarium magisterskiego ISSC takie rozszerzenie jest praktycznie 
przygotowane. 
  
 Dr Paweł Wojtas podziękował za zaproszenie. 
 
 Przewodniczący dr hab. Przemysław Kordos doprecyzował, iż rozszerzenie dotyczy sytuacji, 
kiedy student chciałby bronić pracy magisterskiej, która byłaby jednocześnie artykułem naukowym. 
Uznał to za korzystne, ponieważ student ma wtedy gwarancję, że jego praca jest od razu przydatna, 
co stanowi dodatkową motywację. Jednocześnie jest to szkoła tego, jak się pisze artykuł i jak się go 
składa do recenzji. Jest to kopia pomysłu z Wydziału Nauk Ekonomicznych, gdzie wykłada dr hab. 
Paweł Kaczmarczyk prof. ucz., członek naszej Rady Dydaktycznej, jak również Dyrektor Ośrodka Badań 
nad Migracjami. Przedstawił on jak wygląda korelacja między tekstem takiego artykułu, a tekstem 
pracy magisterskiej. Artykuł składa się w całości, dodając do niego dwa moduły: moduł dotyczący 
kwestii metodologicznych, który z reguły przy składaniu artykułu jest w jakiś sposób pominięty, a 
właściwie skrócony, oraz o wiele szersze omówienie kwestii bibliograficznych, czyli na przykład stanu 
badań. Tekst artykułu z tymi dwoma załącznikami składa się jako pracę dyplomową. Przewodniczący 
dr hab. Przemysław Kordos dodał, iż szczegóły dostępne są w przesłanym uprzednio załączniku. 
Wprowadzenie tego rozwiązania planowane jest na razie na jednym kierunku studiów w celu 
sprawdzenia jego funkcjonowania. Jeśli okaże się, że jest to rozwiązanie korzystne i dodatkowo 
motywujące, będzie można zastanowić się nad jego rozszerzeniem. 
 

Dr Magdalena Lesińska poinformowała, iż pomysł jest odpowiedzią na zapotrzebowanie 
studentów, którzy są bardzo ambitni i uważają, że praca, którą wykonują przy pisaniu pracy 
magisterskiej ma potencjał do tego, aby być prawie gotowym materiałem do publikacji artykułu. 
Gwarantem tego, że te prace będą dobre i będą spełniały warunki, które są tak naprawdę ostrzejsze 
niż warunki dotyczące publikacji artykułów w czasopismach międzynarodowych, są promotorki. Są 
one autorkami i współautorkami wielu międzynarodowych artykułów, mają zatem wiedzę i 
doświadczenie związane z przygotowaniem tego rodzaju tekstów. Są również w stanie określić, które 
teksty mają potencjał do publikacji. Zgodnie z informacjami przekazanymi przez dr. hab. Pawła 
Kaczmarczyka prof. ucz., na Wydziale Nauk Ekonomicznych jest to już bardzo powszechny tryb 



przygotowywania prac magisterskich. Jest to zatem novum jeśli chodzi o Wydział „Artes Liberales”, nie 
jest to jednak novum, jeśli chodzi o Uniwersytet Warszawski.  

 
Dr Marta Kindler podzieliła się spostrzeżeniem, iż w Niemczech, gdzie robiła doktorat, był 

bardzo podobny system. Dyplom otrzymała dopiero w momencie, kiedy praca została opublikowana. 
To też stawiało dość konkretne wymogi. Obrona odbyła się wcześniej, ale tytuł został nadany w 
momencie, w którym ukazała się książka. Teraz może to być również seria artykułów. Stąd widać, że 
jest to tendencja również na innych uczelniach w innych krajach. 
 
 Przeprowadzone zostało jawne głosowanie, w którym rozszerzenie zasad dyplomowania na 
kierunku Interdisciplinary Studies on Social Change: Mediterranean and Other European Borderlands 
zostało przyjęty jednogłośnie. 
 

Wobec braku dalszych wolnych wniosków Przewodniczący dr hab. Przemysław Kordos 
zamknął posiedzenie. 
 
 

Przewodniczący Rady Dydaktycznej Wydziału „Artes Liberales” 
 

dr hab. Przemysław Kordos 
 
Protokołował 
 
Roman Brzeziński 
 


